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Fødevareministerens besvarelse af spørgsmål nr. 107 (SUU alm. del) stillet den 1. 
november 2013 efter ønske fra Karina Adsbøl (DF)

Spørgsmål nr. 107:

”Vil ministeren tage initiativ til at mindske importen af allergiplanten bynke-ambrosie, der er på vej 
til Danmark i fuglefoder, som importeres fra Østeuropa?”

Svar:

Bynkeambrosieimporteres ikke direkte, men findes som en forurening af især solsikkefrø, fordi 
planten vokser som ukrudt der, hvor solsikkerne dyrkes. Derfor er det ikke muligt helt at forbyde 
bynkeambrosiefrø. 

Bynkeambrosie kan spredes via vildtfuglefrø, der jo i sagens natur spredes i haver og i naturen.  

Efter pres fra blandt andet Danmark blev der i EU den 1. januar 2012 indført grænseværdier for 
indhold af frø fra bynkeambrosie i foder. Grænseværdierne er sat efter princippet ”så lavt som 
muligt”. Det er til en vis grad muligt at fjerne bynkeambrosiefrøene, men rensningen kan ikke blive 
100 pct., fordi de små frø hægter sig fast i de store solsikkefrø. 

Fodervirksomheder skal være registrerede, men det fremgår ikke af registreringen, om det er 
vildtfuglefoder, der forhandles. Fødevarestyrelsen arbejder derfor løbende med målrettet at 
identificere de virksomheder, der importerer vildtfuglefrøene med henblik på at disse undergår 
kontrol for overholdelse af grænseværdierne. Samtidig indskærper styrelsen overfor 
virksomhederne, at problemet med bynkeambrosie er alvorligt. 

På den baggrund finder jeg, at der allerede gøres en væsentlig indsats fra myndighedsside for at 
mindske problemet med bynkeambrosie, og at denne indsats er tilstrækkelig.

Karen Hækkerup
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